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P r o t o k ó ł   Nr XII/2019 

z sesji Rady Gminy Bliżyn, która odbyła się w dniu 27 grudnia 2019r.  

w świetlicy OSP w Bliżynie. 

 

W obradach sesji uczestniczyli: 

1/ Anna Leżańska – Wicestarosta Powiatu Skarżyskiego 

2/ Marek Czyż – Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych w Skarżysku-Kam. 

3/ Mariusz Walachnia – Wójt Gminy Bliżyn 

4/ Michał Jędrys– Sekretarz Gminy Bliżyn 

5/ Beata Ozan – Skarbnik Gminy Bliżyn 

6/ Donata Wesołowska – obsługa prawna UG 

7/ Anna Kowalik – obsługa Rady 

8/ Grzegorz Jędrzejczyk – Dyrektor Szkoły Podstawowej w Bliżynie 

9/ Monika Łukomska – Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Bliżynie 

10/ Wacław Pejas – Wiceprzewodniczący Gminnej Rady Seniorów 

11/ Jacenty Kita – Redaktor Naczelny Samorządowego Informatora Gminy Bliżyn 

12/ Sołtysi zgodnie z załączoną listą obecności  

13/ Radni zgodnie z załączoną listą obecności 

 

Zatwierdzony porządek obrad sesji: 

1. Otwarcie, stwierdzenie kworum, przyjęcie porządku obrad sesji. 

2. Przyjęcie protokołu z obrad XI sesji Rady. 

3. Informacja Wójta o pracy między sesjami oraz informacja o realizacji uchwał podjętych na 

    ostatniej sesji. 

4. Wystąpienia zaproszonych gości. 

5. Interpelacje i zapytania radnych. 

6. Informacja o realizacji Kompleksowego Planu Rozwoju Szkół w Gminie Bliżyn za 2019 rok. 

7. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał w sprawie: 

    a) wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy na lata 2019-2035, 

    b) wprowadzenia zmian w budżecie gminy na 2019 rok, 

    c) przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 

        oraz Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2020, 

    d) wysokości stawek opłat za zajęcie pasa drogowego, 

    e) przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Kielcach skargi Prokuratora 

        Rejonowego w Skarżysku-Kamiennej na uchwałę Rady Gminy Bliżyn nr XXX/229/2018, 

    f) przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Kielcach skargi Prokuratora 

        Rejonowego w Skarżysku-Kamiennej na uchwałę Rady Gminy Bliżyn nr V/27/2019, 

    g) utworzenia ośrodka wsparcia Klub „Senior+” w Gminie Bliżyn działającego w ramach 

        struktury organizacyjnej Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Bliżynie oraz 

        szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w Klubie Seniora „Senior+”  

        w Gminie Bliżyn, 

    h) ustalenia wykazu wydatków budżetowych, których niezrealizowane planowane kwoty nie 

        wygasają z upływem roku budżetowego 2019, 

    i) ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego za udział członków Ochotniczych Straży 

        Pożarnych w akcjach ratowniczych i szkoleniu pożarniczym, 

    j) przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Kielcach skargi Prokuratora 

        Rejonowego w Skarżysku-Kamiennej na uchwałę Rady Gminy Bliżyn nr XVI/112/2016, 

    k) przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Kielcach skargi Prokuratora 

        Rejonowego w Skarżysku-Kamiennej na uchwałę Rady Gminy Bliżyn nr XV/103/2016, 
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    l) uchwalenia rocznego programu współpracy Gminy Bliżyn z organizacjami 

          pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 

          publicznego na rok 2020. 

8. Uchwalenie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 2020-2036: 

    a) przedstawienie projektu uchwały, 

    b) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach, 

    c) opinie Komisji Rady, 

    d) dyskusja, 

    e) podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na  lata 2020-2036. 

9. Uchwalenie budżetu gminy na 2020 rok: 

     a) przedstawienie projektu uchwały budżetowej, 

     b) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach, 

     c) opinie Komisji Rady, 

     d) stanowisko Wójta w sprawie opinii Komisji, 

     e) dyskusja, 

     f) podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Bliżyn na 2020 rok. 

10. Informacje, komunikaty i oświadczenia. 

11. Zamknięcie obrad sesji. 

 

Przebieg obrad sesji: 

Ad. 1 

Dwunastą w kadencji sesję Rady Gminy Bliżyn otworzył i poprowadził Jacek Krzepkowski 

– Przewodniczący Rady Gminy Bliżyn.  

Po przywitaniu wszystkich obecnych Przewodniczący Rady poinformował zebranych, że  

w obradach sesji uczestniczy 15 radnych na ustawowy skład Rady 15 radnych w związku  

z czym uchwały podejmowane na sesji są prawomocne.  

Przewodniczący Rady poinformował dalej, że w świetle Rozporządzenia Parlamentu 

Europejskiego i Rady z dnia 27 kwietnia 2016r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku 

z przetwarzaniem danych osobowych i ustawą o samorządzie gminnym obrady Rady Gminy 

Bliżyn są transmitowane i nagrywane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk.  

Następnie Przewodniczący Rady odczytał projekt porządku obrad sesji.  

Poinformował dalej, że Wójt Gminy pismem z dnia 19 grudnia 2019r. na podstawie  

art. 20 ust.5 ustawy z dnia 8 marca 1990r. o samorządzie gminnym wniósł o wprowadzenie do 

porządku obrad sesji pięć projektów uchwał w sprawie:  

1/ ustalenia wykazu wydatków budżetowych, których niezrealizowane planowane kwoty nie 

wygasają z upływem roku budżetowego 2019, 

2/ ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego za udział członków Ochotniczych Straży 

Pożarnych w akcjach ratowniczych i szkoleniu pożarniczym, 

3/ przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Kielcach skargi Prokuratora 

Rejonowego w Skarżysku-Kamiennej na uchwałę Rady Gminy Bliżyn nr XVI/112/2016, 

4/ przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Kielcach skargi Prokuratora 

Rejonowego w Skarżysku-Kamiennej na uchwałę Rady Gminy Bliżyn nr XV/103/2016, 

5/ uchwalenia rocznego programu współpracy Gminy Bliżyn z organizacjami pozarządowymi 

oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 2020. 

Zaproponował, aby projekty tych uchwał rozpatrzyć w punkcie 7 od lit.h/ do lit. l/. 

Innych uwag ani wniosków nie zgłoszono do porządku obrad sesji. 

W związku z powyższym Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem 

wniosków Wójta: 

1/ Za wprowadzeniem do porządku obrad sesji projektu uchwały w sprawie ustalenia wykazu 

wydatków budżetowych, których niezrealizowane planowane kwoty nie wygasają z upływem 
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roku budżetowego 2019 w punkcie 7 lit.h/ głosowało 15 radnych, głosów przeciwko  

i wstrzymujących się – 0, w związku z czym wniosek został przyjęty przez Radę. 

2/ Za wprowadzeniem do porządku obrad sesji projektu uchwały w sprawie ustalenia 

wysokości ekwiwalentu pieniężnego za udział członków Ochotniczych Straży Pożarnych  

w akcjach ratowniczych i szkoleniu pożarniczym w punkcie 7 lit.i/ głosowało 15 radnych, 

głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, w związku z czym wniosek został przyjęty przez 

Radę. 

3/ Za wprowadzeniem do porządku obrad sesji projektu uchwały w sprawie przekazania do 

Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Kielcach skargi Prokuratora Rejonowego  

w Skarżysku-Kamiennej na uchwałę Rady Gminy Bliżyn nr XVI/112/2016 w punkcie 7 lit.j/ 

głosowało 15 radnych, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, w związku z czym wniosek 

został przyjęty przez Radę. 
4/ Za wprowadzeniem do porządku obrad sesji projektu uchwały w sprawie przekazania do 

Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Kielcach skargi Prokuratora Rejonowego  

w Skarżysku-Kamiennej na uchwałę Rady Gminy Bliżyn nr XV/103/2016 w punkcie 7 lit.k/ 

głosowało 15 radnych, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, w związku z czym wniosek 

został przyjęty przez Radę. 
5/ Za wprowadzeniem do porządku obrad sesji projektu uchwały w sprawie uchwalenia 

rocznego programu współpracy Gminy Bliżyn z organizacjami pozarządowymi oraz innymi 

podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 2020 w punkcie 7 lit.l/, 
głosowało 15 radnych, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, w związku z czym wniosek 

został przyjęty przez Radę. 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem porządku obrad 

sesji łącznie z przyjętymi wnioskami: 

Za przyjęciem porządku obrad sesji łącznie z przyjętymi wnioskami głosowało 15 radnych, 

głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, w związku z czym porządek obrad sesji łącznie  

z przyjętymi wnioskami został zatwierdzony przez Radę. 

Ad. 2 

W związku z nie zgłoszeniem uwag do protokołu z obrad XI sesji Rady Przewodniczący Rady 

wniósł o jego przyjęcie. 

Za przyjęciem protokołu z obrad XI sesji Rady, która odbyła się w dniu 29 listopada 2019r. 

głosowało 15 radnych, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, w związku z czym protokół 

z obrad XI sesji został przyjęty przez Radę. 

Ad. 3 

W punkcie 3 porządku obrad Mariusz Walachnia – Wójt Gminy Bliżyn przedstawił 

informację o swojej pracy między sesjami oraz informację o realizacji uchwał podjętych na 

ostatniej sesji /informacje w załączeniu/. 

Ad. 4 

Wystąpienia zaproszonych gości: 

Anna Leżańska w imieniu Zarządu Powiatu Skarżyskiego z okazji zbliżającego się nowego 

roku złożyła wszystkim najlepsze życzenia, dużo zdrowia, spokoju i życzliwości zarówno  

w życiu prywatnym jak i w pracy społecznej. 

Sławomir Bernatek nawiązał do swojego wystąpienia sprzed roku w wyniku którego otrzymał 

zapewnienie od Rady, Wójta, że wszystkie miejscowości będą traktowane równo. Wtedy też 

zadał pytanie Wójtowi czy zmienić fundusz sołecki przeznaczony na miejsce integracji 

społecznej w Odrowążku. Wójt odpowiedział przecząco. Ponadto na zebraniu wiejskim  

w Odrowążku Wójt stwierdził, że część radnych nieprzychylnie odnosi się do wykonania 

miejsca integracji w tej miejscowości. Należy zauważyć, że rozpoczęte są inwestycje na terenie 

Bliżyna, Mroczkowa natomiast część południowo-zachodnia gminy zostaje pominięta, 

wykreślone zostają miejsca integracji nie tylko w Odrowążku ale również w Kucębowie  
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i w Kopciach. Nawiązał również do spotkania sołtysów w sprawie funduszu sołeckiego na 

którym sołtys z Rędocina zadał pytanie czy Odrowążek i okolice należą jeszcze do gminy 

Bliżyn ponieważ na festynie parafialnym w Odrowążku na scenie była wywieszona gmina 

Zagnańsk, zarzucając jednocześnie tym miejscowościom „sprzedanie się” za wypożyczenie 

sceny. Sołtys wyjaśnił, że parafia w Odrowążku leży na terenie dwóch gmin: Zagnańsk i Bliżyn 

ale biorąc pod uwagę brak inwestycji w tym rejonie zastanawia się czy ta część gminy 

faktycznie należy jeszcze do gminy Bliżyn. Poruszył również temat budowy chodnika  

w Odrowążku, którego dokończenia nie ma nikt już w planach. Tymczasem podniesiono pensję 

Wójtowi, radni również podnieśli swoje diety i diety dla sołtysów a na ostatniej sesji 

zatwierdzono podwyżki dla całej gminy ale w postaci podatków. Zapytał, czy przy tak dużym 

zadłużeniu gminy podwyżki pensji i diet powinny mieć miejsce. Dodał, że wspólnie z radną 

Anetą Smulczyńską diety przeznaczają na swoje sołectwo m.in. na wykoszenie placu pod 

miejsce integracji, które mimo obietnic Wójta nie zostało zrealizowane. Ponadto Pan Sołtys 

odniósł się do wydawanego przez gminę samorządowego informatora w którym nie są 

umieszczane wystąpienia sołtysów, nie tylko jego ale dwa miesiące temu miało miejsce 

wystąpienie sołtysa Mroczkowa i też nie znalazło się w gazetce. Brak wzmianki na ten temat 

być może spowodowany jest tym, że ktoś krytyczne uwagi kieruje pod adresem gminy. Także 

w informatorze zabrakło informacji o głosowaniu nad uchwałą ustalającą stawki podatków, 

które nie było jednogłośne. 

Odnosząc się do powyższej wypowiedzi Wójt stwierdził, że na zebraniu wiejskim nigdy nie 

powiedział że radni są przeciwni realizacji miejsca integracji w Odrowążku tylko, że nie 

zdecydują się na sfinansowanie tej inwestycji w kwocie 500tys.zł gdy dofinansowanie wynosi 

tylko 50tys.zł. Plac ten ma już wykonany projekt a dzięki staraniom radnej Anety 

Smulczyńskiej znaleziono wykonawcę do realizacji funduszu sołeckiego. W nawiązaniu do 

stawek podatkowych Wójt stwierdził, że są one jedne z najniższych biorąc pod uwagę okoliczne 

gminy, także można je porównać i sprawdzić we wspomnianej gminie Zagnańsk. 

Głos w sprawie budowy chodnika w Odrowążku zabrała Anna Leżańska informując, że  

w budżecie powiatu znalazło się projektowanie chodnika od cmentarza do szkoły. Także  

w przypadku kontynuacji budowy chodnika przez wieś uzyskano już wszystkie decyzje 

lokalizacyjne i na posiedzeniu komisji przeszedł wniosek o aktualizację dokumentacji 

opracowanej w 2014r. by móc kontynuować dalszą budowę chodnika w Odrowążku. Dlatego 

zabierając głos należy najpierw sprawdzić informacje w danej sprawie. 

W związku z przytoczeniem wypowiedzi sołtysa Rędocina głos zabrał Wiesław Kwapisz, 

który odniósł się do funduszu sołeckiego bo każde sołectwo chciałoby mieć więcej pieniędzy 

ale każde wykorzystuje taką wysokość jaka mu przysługuje. Nawiązując natomiast do tematu 

umieszczenia na scenie logo gminy Zagnańsk stwierdził, że jako sołtys źle się czuł gdzie na 

festynie w gminie Bliżyn jest logo gminy Zagnańsk. W takiej sytuacji nie trzeba było zapraszać 

władz gminy tylko parafian. Poddał przy tym pod rozwagę zakup dwóch scen: jednej mniejszej 

i drugiej większej by w przyszłości uniknąć takich sytuacji. 

Nawiązując do wspomnianej podwyżki diet dla radnych Jacek Krzepkowski stwierdził, że nie 

wstydzi się podjętej decyzji w tej sprawie ponieważ radni pracują, także w ramach urlopu, 

oddelegowania z pracy wykonują szereg obowiązków związanych z mandatem radnego, 

załatwiają wiele spraw dla mieszkańców a dieta jest rekompensatą za te działania. 

Aneta Smulczyńska na wstępie swojej wypowiedzi stwierdziła, że podwyżki diet radnych  

i podwyżki podatków mieszkańcy sami ocenią i wyrobią sobie zdanie na ten temat. Natomiast 

odnosząc się do umieszczenia na scenie logo gminy Zagnańsk czuje się w obowiązku 

wyjaśnienia tej sprawy ponieważ będąc w komitecie organizacyjnym wspólnie z parafią 

przygotowywała festyn. Zaznaczyła, że parafia leży na terenie dwóch gmin i nikogo 

organizatorzy festynu nie dyskryminują zapraszając władze obydwu gmin: Bliżyn i Zagnańsk 

a także inne podmioty wspierające to przedsięwzięcie. Ponadto umieszczony był pawilon z logo 
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Lokalnej Grupy Działania, która leży na terenie jeszcze innej gminy, co może potwierdzić 

obecna Pani Starosta oraz wypożyczony został pawilon z logo gminy Bliżyn. Podsumowując 

radna stwierdziła, że nikogo się nie dyskryminuje, apelowała by nie skupiać się na takich 

drobiazgach jak logo innych jednostek samorządu terytorialnego bo nie o to chodzi w całej tej 

imprezie. 

Małgorzata Zep podziękowała Wójtowi, Wicestaroście Annie Leżańskiej i Markowi Czyżowi 

– Dyrektorowi Zarządu Dróg Powiatowych za wykonany remont na drodze powiatowej do 

Wołowa, za wykonane mijanki na tej drodze, udało się również rozebrać tzw. „chiński mur” 

prosząc jednocześnie o dalszy remont drogi do Starego Gostkowa, gdzie mieszkańcy są odcięci 

od świata. Mimo, że droga ta dwukrotnie była remontowana to dalej należy zastanowić się nad 

budową tej drogi. Odnosząc się to tematu podatków podkreśliła, że radni naprawdę pochylali 

się nad tym tematem. Na jednej z wcześniejszych sesji zdjęto ten punkt z porządku obrad by 

móc przedyskutować temat podatków i zastanowić się, co zrobić żeby ulżyć mieszkańcom, by 

jak najmniej ich obciążyć. Analizowane były różne wyliczenia oraz  stawki z ościennych gmin. 

W wyniku dyskusji radni złożyli dwie poprawki, które potem zgłosił Wójt. Podwyżki 

podatków, chociażby minimalne muszą być ponieważ gmina traci dodatkowo na wysokości 

subwencji a niestety inwestycje nie mają szansy realizacji bo nie ma pieniędzy. Odnosząc się 

do dyskusji na temat logo gminy Bliżyn radna uważa, że jeżeli gmina Bliżyn jest 

współorganizatorem pikniku to powinno ono być umieszczone na scenie. Także logo powiatu 

nie powinno znajdować się na dole tablicy tylko na scenie. 

Aneta Smulczyńska uważa, że należy sprostować tą informację ponieważ organizatorem 

festynu była parafia Odrowążek natomiast gmina Bliżyn nie była współorganizatorem tej 

imprezy ale nie ma przeszkód żeby w przyszłości wyeksponować logo gminy jeżeli takie jest 

życzenie. Dodała, że gdyby organizatorzy festynu dysponowali taką kwotą jak na „Przystań 

Bliżyn” to scena zostałaby wynajęta. Dążąc natomiast do zminimalizowania kosztów 

organizatorzy festynu skorzystali z życzliwości gminy Zagnańsk i tą scenę wypożyczyli. 

Ad. 5 

Interpelacje i zapytania: nie zgłoszono. 

W tym punkcie porządku obrad jedynie Monika Gruszczyńska w imieniu własnym, sołtysa  

i mieszkańców korzystając z obecności przedstawicieli powiatu podziękowała Annie 

Leżańskiej i Markowi Czyżowi za przebudowę drogi w Mroczkowie a także radnemu 

powiatowemu Mieczysławowi Bąkowi za pozytywne lobbowanie w województwie tej drogi. 

Ad. 6 

Przystępując do rozpatrzenia sprawozdania z realizacji Kompleksowego Planu Rozwoju Szkół 

w Gminie Bliżyn za 2019 rok głos zabrał Wójt informując, że wszyscy radni otrzymali 

sprawozdania stąd nie zachodzi potrzeba ich odczytywania dodając, że opracowanie tego 

programu wiązało się z aplikowaniem o środki unijne. 

Stanowisko Komisji Oświaty, Kultury, Spraw Społecznych i Socjalnych przedstawiła Dorot 

Cukrowska – Przewodnicząca Komisji. Odnosząc się do sprawozdań z realizacji 

Kompleksowego Planu Rozwoju Szkół w Gminie Bliżyn za 2019 rok Komisja stwierdza, że 

szkoły realizują cele i zadania wynikające z Planu poprzez dbałość o wszechstronny rozwój 

intelektualny, kulturalny i psychofizyczny uczniów, podniesienie kwalifikacji i kompetencji 

kadry nauczycielskiej, poprawę warunków infrastruktury edukacyjnej oraz zakup pomocy 

dydaktycznych i niezbędnego wyposażenia w placówkach oświatowych Gminy Bliżyn. 

Gminny Ośrodek Kultury w Bliżynie także realizuje zadania wynikające z Planu poprzez 

organizację zajęć pozaszkolnych dla dzieci i młodzieży. Komisja pozytywnie ocenia realizację 

zadań ujętych w Kompleksowym Planie Rozwoju Szkół ( 4 głosy za). 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem sprawozdań: 
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Za przyjęciem sprawozdań z realizacji Kompleksowego Planu Rozwoju Szkół w Gminie Bliżyn 

za 2019 rok głosowało 15 radnych, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, w związku  

z czym sprawozdania zostały przyjęte przez Radę. 
Przed przystąpieniem do rozpatrzenia projektów uchwał Przewodniczący Rady zgłosił 

wniosek o odstąpienie od odczytywania uzasadnień i załączników do projektów uchwał. 

Za przyjęciem wniosku głosowało 15 radnych, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0,  

w związku z czym wniosek został przyjęty przez Radę. 

Ad. 7 

a/ 

Projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy 

na lata 2019-2035 odczytała Beata Ozan – Skarbnik Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, 

w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr XII/90/2019 w sprawie wprowadzenia 

zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy na lata 2019-2035. 

b/ 

Projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie gminy na 2019 rok odczytała 

Beata Ozan – Skarbnik Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, 

w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr XII/91/2019 w sprawie wprowadzenia 

zmian w budżecie gminy na 2019 rok  

c/ 
Projekt uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2020 odczytał Michał 

Jędrys – Sekretarz Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, 

w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr XII/92/2019 w sprawie przyjęcia 

Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 

Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2020.  

d/ 

Projekt uchwały w sprawie wysokości stawek opłat za zajęcie pasa drogowego odczytał Michał 

Jędrys – Sekretarz Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, 

w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr XII/93/2019 w sprawie wysokości 

stawek opłat za zajęcie pasa. 
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e/ 

Projekt uchwały w sprawie przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w 

Kielcach skargi Prokuratora Rejonowego w Skarżysku-Kamiennej na uchwałę Rady Gminy 

Bliżyn nr XXX/229/2018 odczytał Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. Omówił także 

przedmiot zaskarżenia. Odczytana uchwała jest jedną z czterech, którą na tej sesji radni będą 

procedować jako organ tworzący prawo. Nie zgadzamy się z zarzutami Prokuratora ponieważ 

uchwała zawiera wszystkie wymagane prawem zapisy. Podniesiony w skardze zarzut  braku 

wskazania podmiotu do „usypiania ślepych miotów” jest niezasadny ponieważ podmiot ten 

został wskazany, tylko nie w tym paragrafie, w którym oczekiwałby Prokurator. W regulaminie 

został wskazany podmiot, który świadczy usługi weterynaryjne na terenie gminy. Natomiast  

w przypadku zabierania zwierząt bezdomnych do schronisk to na tych podmiotach ciąży 

obowiązek zawarcia stosownych umów z weterynarzami. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, 

w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr XII/94/2019 w sprawie przekazania do 

Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Kielcach skargi Prokuratora Rejonowego  

w Skarżysku-Kamiennej na uchwałę Rady Gminy Bliżyn nr XXX/229/2018. 

f/ 

Projekt uchwały w sprawie przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego  

w Kielcach skargi Prokuratora Rejonowego w Skarżysku-Kamiennej na uchwałę Rady Gminy 

Bliżyn nr V/27/2019 odczytał Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. Uzupełniając swoją 

wypowiedź Sekretarz wyjaśnił, że poprzednia uchwała już nie znajduje się w obrocie prawnym 

natomiast obecna obowiązuje nadal do czasu przyjęcia nowego programu. Zarzuty Prokuratora 

dotyczą tej samej sprawy czyli braku wskazania podmiotu do „usypiania ślepych miotów”. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 14 radnych /nieobecna podczas głosowania radna Genowefa 

Supernat/, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, 

w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr XII/95/2019 w sprawie przekazania do 

Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Kielcach skargi Prokuratora Rejonowego  

w Skarżysku-Kamiennej na uchwałę Rady Gminy Bliżyn nr V/27/2019.  

g/ 

Projekt uchwały w sprawie utworzenia ośrodka wsparcia Klub „Senior+” w Gminie Bliżyn 

działającego w ramach struktury organizacyjnej Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej  

w Bliżynie oraz szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w Klubie Seniora 

„Senior+” w Gminie Bliżyn odczytał Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja 
Aneta Smulczyńska wyraziła zadowolenie z faktu powstania Klubu „Senior+” na terenie 

Mroczkowa. Uważa jednak, że jako gmina przyjazna seniorom powinna rozważyć temat 

nieodpłatnego korzystania przez seniorów z zajęć także w przypadku tych seniorów, którzy 

mają wyższe dochody. Radna nie zgłasza tego jako wniosku ale sugestię pod rozwagę i podjęcie 

decyzji w głosowaniu. 
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Wyjaśnień udzielił Sekretarz Gminy informując, że kwota minimalna na dzień dzisiejszy 

wynosi 528zł natomiast dochód na 1 osobę w gospodarstwie domowym przy odpłatności 

miesięcznej 500% stanowi kwotę 2.640zł i dopiero powyżej tej kwoty jest ustalana odpłatność.  

Przy odpłatności 600% dochód stanowi kwotę 3.168zł. Całkowite zniesienie odpłatności, które 

sugeruje radna jest niemożliwe ponieważ takie uchwały są uchylane przez organ nadzoru. 

Zgodnie z zaproponowaną w projekcie uchwały miesięczną odpłatnością przez seniora będą 

one się wahać od 10,56zł do 25,34zł co stanowić będzie około 80 groszy za jeden dzień.  

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 13 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących 

się – 2, 

w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr XII/96/2019 w sprawie utworzenia 

ośrodka wsparcia Klub „Senior+” w Gminie Bliżyn działającego w ramach struktury 

organizacyjnej Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Bliżynie oraz szczegółowych 

zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w Klubie Seniora „Senior+” w Gminie Bliżyn.  

h/ 

Projekt uchwały w sprawie ustalenia wykazu wydatków budżetowych, których niezrealizowane 

planowane kwoty nie wygasają z upływem roku budżetowego 2019 odczytała Beata Ozan – 

Skarbnik Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, 

w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr XII/97/2019 w sprawie ustalenia 

wykazu wydatków budżetowych, których niezrealizowane planowane kwoty nie wygasają 

z upływem roku budżetowego 2019. 

i/  

Projekt uchwały w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego za udział członków 

Ochotniczych Straży Pożarnych w akcjach ratowniczych i szkoleniu pożarniczym odczytał 

Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. Wyjaśnił, że organ nadzoru złożył zastrzeżenia do podjętej 

uchwały w tej sprawie w miesiącu listopadzie uznając, że przedmiotowa uchwała jest aktem 

prawa miejscowego i podlega publikacji w Dzienniku Urzędowym Województwa 

Świętokrzyskiego. Dlatego dokonuje się tylko takiej zmiany a pozostałe zapisy uchwały 

pozostają bez zmian. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, 

w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr XII/98/2019 w sprawie ustalenia 

wysokości ekwiwalentu pieniężnego za udział członków Ochotniczych Straży Pożarnych 

w akcjach ratowniczych i szkoleniu pożarniczym.  

j/ 

Projekt uchwały w sprawie przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego  

w Kielcach skargi Prokuratora Rejonowego w Skarżysku-Kamiennej na uchwałę Rady Gminy 

Bliżyn nr XVI/112/2016 odczytał Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. Poinformował, że 

Prokurator zaskarża w tej uchwale uszczegółowienie zapisów ustawy poprzez wprowadzenie 

w jej treści zapisu mówiącego o prowadzeniu psa na uwięzi  a psu rasy uznawanej za agresywną 

do nałożenia kagańca. Ten zapis stosuje się w przypadku wyprowadzania psa poza teren posesji 

ze względów zachowania bezpieczeństwa. 
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Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, 

w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr XII/99/2019 w sprawie przekazania do 

Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Kielcach skargi Prokuratora Rejonowego  

w Skarżysku-Kamiennej na uchwałę Rady Gminy Bliżyn nr XVI/112/2016. 

k/ 

Projekt uchwały w sprawie przekazania do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego  

w Kielcach skargi Prokuratora Rejonowego w Skarżysku-Kamiennej na uchwałę Rady Gminy 

Bliżyn nr XV/103/2016 odczytał Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. Poinformował, że 

Prokurator zarzucił Radzie obostrzenie zawarte w regulaminie dotyczące wprowadzenia  

w zapisie o zwierzętach domowych zapisu „w szczególności płazy, gady, ptaki i owady”. 

Prokurator uznaje, że płazy, gady, ptaki i owady nie są zwierzętami domowymi. Taki zapis  

w uchwale wynikał z zachowania szczególnej ostrożności, by nie stwarzało to zagrożenia dla 

ludzi. Ponadto Rada w uchwale wprowadziła obowiązek spoczywający na właścicielu 

nieruchomości do przeprowadzenia deratyzacji raz w roku. Zdaniem Prokuratora Rada ustala 

tylko miejsce i czas natomiast nie może obarczać kosztami właścicieli nieruchomości ale 

przecież to nie kto inny jak właściciele powinni dbać o obiekt i z tego tytułu ponosić koszty. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, 

w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr XII/100/2019 w sprawie przekazania 

do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Kielcach skargi Prokuratora Rejonowego 

w Skarżysku-Kamiennej na uchwałę Rady Gminy Bliżyn nr XV/103/2016. 

l/ 

Projekt uchwały w sprawie uchwalenia rocznego programu współpracy z organizacjami 

pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na 

rok 2020 odczytał Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. Wyjaśnił, że Wojewoda Świętokrzyski 

złożył zastrzeżenia do podjętej uchwały w tej sprawie w miesiącu listopadzie uznając, że 

przedmiotowa uchwała jest aktem prawa miejscowego i podlega publikacji w Dzienniku 

Urzędowym Województwa Świętokrzyskiego. Dlatego dokonuje się tylko takiej zmiany a treść 

programu pozostaje bez zmian. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych, głosów przeciwko i wstrzymujących się – 0, 

w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr XII/101/2019 w sprawie uchwalenia 

rocznego programu współpracy z organizacjami pozarządowymi oraz innymi 

podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 2020. 

Ad. 8 
Projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 2020-2036 wraz 

z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach odczytała Beata Ozan – Skarbnik 

Gminy. Odczytując treść projektu uchwały Pani Skarbnik poinformowała, że w § 7 zawarte 

zostały dwa terminy związane z wejściem w życie uchwały w zależności kiedy uchwała jest 

podejmowana. W naszej sytuacji ma zastosowanie zapis pierwszy.  
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Przewodniczący Rady poinformował, że wszystkie Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały 

projekt uchwały. 

Dyskusja 

Aneta Smulczyńska stwierdziła, ze Wieloletnia Prognoza Finansowa została sporządzona do 

2036 roku. Jest to termin 17 lat  wyznaczony przez umowy związane ze spłatą zadłużenia, które 

obecnie wynosi 17.524tys.zł i stanowi 55% relacji długu do dochodów budżetu. W budżecie na 

2020 rok planowane jest zaciągnięcie kolejnych zobowiązań na spłatę kredytu w wysokości 

800tys.zł. Tymczasem w budżecie na 2020 rok zostały zaplanowane do realizacji tylko  

3 inwestycje: rozbudowa oczyszczalni ścieków w Wojtyniowie, remont drogi Płaczków-Pięty 

oraz budowa wodociągu w Płaczkowie Piechotnym. W związku z tym radna pyta co  

z pozostałymi miejscowościami, czy możemy mówić o rozwoju gminy jeżeli pozostaje tylko 

fundusz sołecki, na czym ma się opierać rozwój pozostałych miejscowości. Podała przykład 

miejscowości Kopcie, gdzie fundusz sołecki wynosi około 12 tys.zł i wystarczy na udrożnienie 

rowu tylko po jednej stronie. W budżecie ujęto 3 zadania ale należy się zastanowić w jakim 

kierunku podąża gmina i z rozsądkiem rozważyć trudną sytuację gminy by jej rozwój planować 

w sposób zrównoważony. W małych miejscowościach budowa chodnika trwa kilka lat, a w 

Kopciach przez 10 lat nic nie było robione dlatego nie można zapominać o tych 

miejscowościach bo leżą one na terenie gminy. 

Małgorzata Zep zgodziła się z przedmówczynią. Dodała, że do 30 września składano wnioski 

do budżetu, które zostały odrzucone. Realizacja ma dotyczyć tylko tych inwestycji  

z dofinansowaniem unijnym. Opinia RIO jest pozytywna ale nie wszystkie wydatki zostały 

ujęte w budżecie a to również rodzi skutki finansowe. To Rada Gminy jest organem 

uchwałodawczym i podejmuje decyzję dlatego radna nie będzie zarówno za wieloletnią 

prognozą finansową jak i budżetem. 

Monika Gruszczyńska także poparła przedmówczynie ale uważa, że należy szukać 

oszczędności. Zwróciła się z pytaniem do Wójta czy nie zasadnym byłaby rezygnacja  

z przynależności gminy do Związku Planowanie Przestrzenne, gdzie roczna składka wynosi 

około 20tys.zł. Gdyby gmina wystąpiła ze związku i sama zlecała opracowanie planów  

w ramach przetargów bądź robiła to za pośrednictwem zewnętrznej firmy może byłoby to 

tańsze. Taka sama sytuacja dotyczyłaby nadzoru czy opracowania studium wykonalności co 

dodatkowo umożliwiłoby korzystanie ze środków unijnych. 

Odpowiadając na ostatnią wypowiedź Wójt wyjaśnił, że zostało zlecone już opracowanie planu 

zagospodarowania przestrzennego dla Brześcia i to musi być wykonane ze względu na zawartą 

umowę. Natomiast nad dalszym opracowywaniem planów można się zastanowić ponieważ 

przepisy mają się zmienić w takim kierunku, że nie będzie wymagane opracowywanie planów. 

Odnosząc się do wcześniejszych wypowiedzi radni chcą inwestycji w ich miejscowościach ale 

nie może być też tak, że ta sama radna mówi o obniżeniu podatków. Gmina realizuje inwestycje 

z dochodów m.in. z tytułu podatków, subwencji, która z roku na rok jest coraz mniejsza. 

Problemem dla gminy staje się również odbiór odpadów ponieważ firma wykonująca to zadanie 

wypowiedziała umowę. Dlatego należy się liczyć z podwyżką opłat za śmieci. Dodał, że radni 

chcieliby rozwoju gminy podnosząc podatki w znikomym stopniu, chcą robić dużo 

jednocześnie nie dając środków. Odnosząc się natomiast do zaciąganych kredytów to gmina 

ich nigdy nie zaciągała na bieżące wydatki tylko na realizację inwestycji, które przyniosły 

pozyskanie środków unijnych. Dlatego wójt nie wstydzi się tych ostatnich 12 lat i nie zgodził 

się ze stwierdzeniem że nic nie zrobiono w miejscowościach bo tak nie jest i nie ma takiej 

miejscowości. Uważa, że gmina Bliżyn rozwija się równo lub w miarę równo. 

Odnosząc się do tematu podwyżki podatków Aneta Smulczyńska stwierdziła, że zbyt mało 

było mówione o tym, że subwencja wyrównawcza dla gminy Bliżyn na rok 2020 została 

zmniejszona o kwotę 1.800tys.zł ze względu na brak naliczonych podatków od gruntów 

będących własnością skarbu państwa, szczególnie chodziło o grunty pod drogami. Gdyby 
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gmina otrzymała kwotę 1.800tys. to inaczej wyglądałaby dyskusja na dzisiejszej sesji. Stąd 

wynikające zaniedbania w przeszłości spowodowały, że radni na poprzedniej sesji głosując nad 

podatkami nie chcieli podwójnie karać mieszkańców poprzez ich podwyżkę a zarazem brak 

inwestycji.  

Odnosząc się do zmniejszenia subwencji o kwotę 1.800tys.zł Wójt wyjaśnił, że nikt tej kwoty 

gminie nie zabrał i nie można mówić też, że gmina jej nie pozyskała. Są to szacunkowe własne 

wyliczenia ale dokonując korekty za 5 lat a zarazem korzystając z większej subwencji od 2010r. 

w granicach 300tys.zł rocznie można wywnioskować, że na tym gmina zyskała 1.200tys.zł. 

Deklaracje były sporządzane w dobrej wierze i nie można udowadniać że w naszej gminie  

z tego powodu źle się dzieje. Biorąc pod uwagę wysokość podatków, ceny za wodę,  ścieki oraz 

póki co nie podwyższone opłaty za śmieci należy podkreślić że są one najtańsze w porównaniu 

do ościennych gmin i nie tylko. 

Jacek Krzepkowski stwierdził, że budżet na 2020 rok faktycznie był wnikliwie analizowany 

przez radnych. Nawiązując do inwestycji jaką jest budowa drogi Płaczków- Pięty czy też 

budowa wodociągu do jednego mieszkania w Płaczkowie Piechotnym  należy zwrócić uwagę 

na to, że gdyby gmina nie otrzymała dofinansowania na te inwestycje nie znalazłyby się one  

w budżecie a ich realizacja byłaby niemożliwa. Gdyby sytuacja dotyczyła drogi w innej 

miejscowości to decyzja byłaby taka sama bo nie korzystając z dofinansowania zarzucono by 

gminie niedbałość. 

Odnosząc się do powyższej wypowiedzi Aneta Smulczyńska wyjaśniła, że nie kwestionuje 

ona inwestycji o których mówił Przewodniczący Rady bo są one potrzebne, ale radni są po to, 

by dbać o zrównoważony rozwój gminy nie zapominając o małych miejscowościach a takim 

przykładem jest miejscowość Kopcie. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 10 radnych, głosów przeciwko – 2, głosów  wstrzymujących 

się – 3, w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr XII/102/2019 w sprawie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 2020-2036. 

Ad. 9 

Projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Bliżyn na 2020 rok wraz z opinią 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach o projekcie uchwały budżetowej Gminy Bliżyn 

na 2020 rok oraz o możliwości sfinansowania deficytu budżetu planowanego w projekcie 

uchwały budżetowej Gminy Bliżyn na 2020 rok odczytała Beata Ozan – Skarbnik Gminy. 

Omówiła również poprawki wniesione przez Wójta w piśmie z dnia 16 grudnia 2019r. Dotyczą 

one zmiany kwoty rezerwy na zarządzanie kryzysowe oraz skreślenia w uzasadnieniu do 

projektu uchwały budżetowej zapisu „za udział w sesjach” dotyczącego diet dla sołtysów, 

którzy otrzymują je w formie zryczałtowanej. 

Opinie Komisji o projekcie uchwały budżetowej na 2020r. kolejno przedstawili: 

1/ Monika Gruszczyńska – Komisji Budżetowo-Finansowej, Rozwoju Gospodarczego  

i Gospodarki Gminy. Komisja dokonała analizy projektu budżetu Gminy Bliżyn na 2020 rok 

przy udziale Skarbnika Gminy. Komisja zapoznała się z pozytywną opinią Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Kielcach o projekcie uchwały budżetowej Gminy Bliżyn na 2020 rok łącznie 

z koniecznością zwiększenia rezerwy na zarządzanie kryzysowe o kwotę minimum 113,14zł, 

co ogółem stanowi 96.113,14zł. Wójt  proponuje na ten cel kwotę 96.115zł. W celu zgodności 

zapisów uchwały Rady Gminy w sprawie diet dla sołtysów i uchwały budżetowej Wójt 

proponuje w uzasadnieniu do projektu uchwały budżetowej na 2020 rok skreślenie zapisu „za 

udział w sesjach” w dziale 750 – Administracja publiczna, rozdziale 75095 – Pozostała 

działalność w punkcie 2 na stronie 7. 

Niepokój komisji budzi fakt konieczności zaciągnięcia kolejnego kredytu w wysokości 1,2 mln 

zł z czego 800tys.zł zostanie przeznaczone na spłatę kredytu zaciągniętego w 2012 roku. 

Komisja zwraca uwagę na konieczność prowadzenia dalszej polityki oszczędnościowej  
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i przeznaczenia oszczędności na spłatę  zadłużenia bez zaciągania kredytu w wysokości 

określonej w uchwale budżetowej na 2020 rok. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt budżetu gminy Bliżyn na 2020 rok łącznie  

z poprawkami (3 głosy za, 2 wstrzymujące się). 

2/ Wiesław Gregiel – Komisji Rewizyjnej. Komisja dokonała analizy projektu budżetu Gminy 

Bliżyn na 2020 rok przy udziale Skarbnika Gminy. Komisja zapoznała się z pozytywną opinią 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach o projekcie uchwały budżetowej Gminy Bliżyn 

na 2020 rok łącznie z koniecznością zwiększenia rezerwy na zarządzanie kryzysowe o kwotę 

minimum 113,14zł, co ogółem stanowi 96.113,14zł. Wójt  proponuje na ten cel kwotę 96.115zł. 

W celu zgodności zapisów uchwały Rady Gminy w sprawie diet dla sołtysów i uchwały 

budżetowej Wójt proponuje w uzasadnieniu do projektu uchwały budżetowej na 2020 rok 

skreślenie zapisu „za udział w sesjach” w dziale 750 – Administracja publiczna, rozdziale 

75095 – Pozostała działalność w punkcie 2 na stronie 7. 

Niepokojącym zjawiskiem jest duże zadłużenie gminy Bliżyn, które wynosi 17.524.000zł  

i w stosunku do dochodów stanowi 54,84%. W 2019r. planowane zadłużenie będzie wynosić 

około 47%. Znaczny wzrost zadłużenia w roku 2020 powodowany jest mniejszymi dochodami 

majątkowymi, subwencjami oraz zaplanowanym do zaciągnięcia kredytem w kwocie 

1.200tys.zł. W związku z tym Komisja proponuje prowadzenie w 2020 roku polityki 

oszczędnościowej w celu uniknięcia zaciągnięcia kredytów i wnioskuje o zorganizowanie 

spotkania radnych przed najbliższą zmianą budżetu w 2020r. aby znaleźć oszczędności. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt budżetu gminy Bliżyn na 2020 rok łącznie  

z poprawkami (3 głosy za, 2 wstrzymujące się). 

3/ Przed przedstawieniem opinii Komisji głos zabrał Krzysztof Jurek który stwierdził, że 

budżet na 2020 rok jest budżetem trudnym i będąc radnym drugą kadencję nie spotkał się z tak 

burzliwą dyskusją nad nim, radni dociekliwie sprawdzali każdy punkt. Na pewno będą cięcia 

na różnych inwestycjach, także w zakresie kultury jak i inwestycji drogowych. Radny ma 

nadzieję, że uda się zrealizować jego interpelację w zakresie poprawy bezpieczeństwa na 

drodze krajowej a także, że uda się zrealizować ten budżet. Podczas głosowania wystąpią 

rozbieżności bo radni nie we wszystkim byli zgodni. Następnie przedstawił stanowisko 

Komisji.ds. Infrastruktury Komunalnej, Rolnictwa i Ochrony Środowiska. Komisja 

dokonała analizy projektu budżetu Gminy Bliżyn na 2020 rok przy udziale Skarbnika Gminy. 

Komisja zapoznała się z pozytywną opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach  

o projekcie uchwały budżetowej Gminy Bliżyn na 2020 rok łącznie z koniecznością 

zwiększenia rezerwy na zarządzanie kryzysowe o kwotę minimum 113,14zł, co ogółem stanowi 

96.113,14zł. Wójt  proponuje na ten cel kwotę 96.115zł. W celu zgodności zapisów uchwały 

Rady Gminy w sprawie diet dla sołtysów i uchwały budżetowej Wójt proponuje w uzasadnieniu 

do projektu uchwały budżetowej na 2020 rok skreślenie zapisu ”za udział w sesjach” w dziale 

750 – Administracja publiczna, rozdziale 75095 – Pozostała działalność w punkcie 2 na stronie 

7. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt budżetu gminy Bliżyn na 2020 rok łącznie  

z poprawkami (4 głosy za). 

4/ Dorota Cukrowska - Komisji Oświaty, Kultury, Spraw Społecznych i Socjalnych. 
Komisja dokonała analizy projektu budżetu Gminy Bliżyn na 2020 rok przy udziale Skarbnika 

Gminy. Komisja zapoznała się z pozytywną opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej  

w Kielcach o projekcie uchwały budżetowej Gminy Bliżyn na 2020 rok łącznie z koniecznością 

zwiększenia rezerwy na zarządzanie kryzysowe o kwotę minimum 113,14zł, co ogółem stanowi 

96.113,14zł. Wójt  proponuje na ten cel kwotę 96.115zł. W celu zgodności zapisów uchwały 

Rady Gminy w sprawie diet dla sołtysów i uchwały budżetowej Wójt proponuje  

w uzasadnieniu do projektu uchwały budżetowej na 2020 rok skreślenie zapisu ”za udział  
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w sesjach” w dziale 750 – Administracja publiczna, rozdziale 75095 – Pozostała działalność  

w punkcie 2 na stronie 7. 

Niepokojącym zjawiskiem jest duże zadłużenie gminy Bliżyn, które wynosi 17.524.000zł  

i w stosunku do dochodów stanowi 54,84%. Komisja proponuje prowadzenie w 2020 roku 

polityki oszczędnościowej w celu uniknięcia zaciągnięcia kredytów. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt budżetu gminy Bliżyn na 2020 rok łącznie  

z poprawkami (3 głosy za, 1 wstrzymujący się). 

5/ Szymon Mastalerz – Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. Komisja dokonała analizy 

projektu budżetu Gminy Bliżyn na 2020 rok przy udziale Skarbnika Gminy. Komisja zapoznała 

się z pozytywną opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach o projekcie uchwały 

budżetowej Gminy Bliżyn na 2020 rok łącznie z koniecznością zwiększenia rezerwy na 

zarządzanie kryzysowe o kwotę minimum 113,14zł, co ogółem stanowi 96.113,14zł. Wójt  

proponuje na ten cel kwotę 96.115zł. W celu zgodności zapisów uchwały Rady Gminy  

w sprawie diet dla sołtysów i uchwały budżetowej Wójt proponuje w uzasadnieniu do projektu 

uchwały budżetowej na 2020 rok skreślenie zapisu ”za udział w sesjach” w dziale 750 – 

Administracja publiczna, rozdziale 75095 – Pozostała działalność w punkcie 2 na stronie 7. 

Niepokojącym zjawiskiem jest duże zadłużenie gminy Bliżyn, które wynosi 17.524.000zł  

i w stosunku do dochodów stanowi 54,84%. Komisja proponuje prowadzenie w 2020 roku 

polityki oszczędnościowej w celu uniknięcia zaciągnięcia kredytów. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt budżetu gminy Bliżyn na 2020 rok łącznie  

z poprawkami (3 głosy za, 1 wstrzymujący się). 

Wójt nawiązując do wypowiedzi radnego Krzysztofa Jurka przyznał mu rację, że budżet na 

2020 rok jest najtrudniejszym budżetem nie tylko od 5 ale może i 15 lat. Obserwuje się znaczący 

spadek dochodów i na to nie ma wpływu tylko 1.800tys.zł ale widoczne jest zmniejszenie 

subwencji w każdej gminie. Jedynie wystąpił wyjątkowo wzrost w naszej gminie w udziałach 

w podatku dochodowym o około 200tys.zł. W opinii każdej komisji przewija się słowo 

„oszczędność”. Budżet został obcięty w niektórych pozycjach aż za bardzo. Wójt zwrócił 

uwagę na rosnące wydatki oświatowe, na które składa się subwencja oświatowa w wysokości 

4.600tys.zł i środki własne które dokładamy w kwocie 3.900tys.zł. Wójt ma nadzieję, że  

w budżecie na 2020 rok pojawią się jeszcze nowe zadania. Jest złożony wniosek  

o dofinansowanie budowy kanalizacji od ul.Kościuszki w kierunku Brześcia oraz za Polifarbem 

w kierunku ulic: Skrajnej i Źródlanej. W przypadku przyznania środków zadania te należy 

wprowadzić do budżetu. Także w planach jest dalsza kanalizacja gminy. Kończąc swoje 

wystąpienie Wójt stwierdził, że jest otwarty na rozmowy z radnymi pod kątem szukania 

oszczędności i jeżeli będą to mądre podpowiedzi to je wykona. 

Dyskusja 

Sławomir Młodawski przyznał, że uchwała budżetowa jest jedną z najważniejszych, którą rada 

musi uchwalić. W budżecie na 2020 rok inwestycje zostały mocno okrojone a i tak budżet 

pozostaje deficytowym. Zadłużenie gminy rośnie: w roku 2010 wynosiło 7 mln zł a obecnie 

wynosi 17 mln zł. Kredytem są spłacane zobowiązania. Jest to budżet na przetrwanie. Należy 

się zastanowić nad kierunkiem działań by przyszłym pokoleniom nie zostawić tylko zadłużenia 

do spłaty. Należy postawić na przyciągnięcie inwestorów do gminy. Radny zgadza się, że 

inwestycji nie udałoby się zrealizować bez kredytów ale kto je będzie spłacał. Są pozycje  

w budżecie gdzie przy głębszej analizie znajdą się oszczędności. Dlatego nad kolejnym 

budżetem należy się wspólnie zastanowić by mieszkańcy odczuli poprawę. Kończąc radny 

podzielił się takim spostrzeżeniem, że radni którzy mają inne zdanie ponoszą tego 

konsekwencje. 

Małgorzata Zep uznała, że budżet na 2020 rok jest naprawdę trudny. Cieszy fakt, że gmina się 

rozbudowuje, powstają nowe domy, że mieszkańcy upatrują tu swoje miejsce do zamieszkania. 

Cieszą również inwestycje, bo ten kto nie inwestuje ten się nie rozwija i mieszkańcy na to  
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w pełni zasługują tak jak np. w Płaczkowie. Należy jednak zwrócić uwagę na wysokie 

zadłużenie gminy, spłatę poprzednich kredytów tak jak to ma miejsce obecnie z 2012r. a także 

wysokie koszty obsługi długu 550tys.zł i drugie tyle stanowią odsetki od nich. Zaciągając 

kredyt tak naprawdę nie zadłużamy się na wkład własny na inwestycje tylko spłacamy 

poprzednie kredyty. Należy wszystko robić by uniknąć zaciągania kolejnych kredytów. Należy 

przy tym szukać oszczędności choć to może być bolesne dla mieszkańców to należy 

wypracować  rozwiązanie jak najmniej obciążające mieszkańców. Radna nie widzi świetlistej 

przyszłości bo gminie przybywa  nowych zadań a w ślad za tym pieniądze z ministerstwa nie 

pokrywają w pełni kosztów ich sfinansowania. Na zebraniach wiejskich była bardzo burzliwa 

dyskusja bo mieszkańcy oczekują inwestycji. Obcięcie subwencji skutkuje cięciami. 

Nawiązując do opinii RIO radna zastanawia się czy byłaby ona pozytywna gdyby w budżecie 

znalazło się wszystko co powinno być zawarte. Dlatego uważa, że należy zastanowić się w jaki 

sposób wychodzić z zadłużenia bo to ma wpływ na przyszłość. 

Wójt nie podchodzi do budżetu aż tak pesymistycznie jak radny Sławomir Młodawski. Budżet 

15 lat temu wynosił 9 mln zł a obecnie stanowi ponad 30 mln zł a bywał i ponad 40 mln zł. Tak 

naprawdę są to pieniądze wygenerowane przez inwestycje. Zadłużenie jest spłacane  

i jeżeli nie zajdzie potrzeba tak jak to miało miejsce w latach wcześniejszych kredyt w 2020 

roku też nie zostanie zaciągnięty. Sprostował tylko, że kwota 560tys.zł stanowi obsługę długu 

już z odsetkami. Odnosząc się też do braku zrównoważonego rozwoju miejscowości Wójt dla 

porównania podał przykład dwóch sąsiadujących ze sobą miejscowości Sorbin i Odrowążek. 

Biorąc pod uwagę inwestycje w nich zrealizowane to nie różnią się one zbyt wiele od siebie. 

W obydwu miejscowościach jest kościół, szkoła, plac zabaw a nawet w Odrowążku jest 

wybudowany kawałek chodnika a w Sorbinie go nie ma. Mieszkańców ogólnie ubywa ale 

przybywa mieszkańców z rodzinami, którzy budują nowe domy. Jest to widoczne w okolicach 

ul.Źródlanej i Skrajnej gdzie nowych domów powstaje około 20. Największą inwestycją, która 

generuje przyszłość jest kanalizacja i w tym kierunku gmina powinna zmierzać. Choć 

perspektywy w tej dziedzinie są mgliste. Nie będzie pieniędzy z RPO, będą tylko na 

aglomeracje. Budżet roku 2020 jest najtrudniejszym budżetem do realizacji ale Wójt ma 

nadzieję, że w trakcie roku luki zostaną uzupełnione i może uda się wprowadzić nowe 

inwestycje. 

Sławomir Młodawski bardzo chciałby żeby nie zaciągać kredytu i patrzeć optymistycznie  

w przyszłość ale dogłębna analiza  budżetu sprawiła, że problemy występują. 

Małgorzata Zep stwierdziła, że już na jednej z pierwszych sesji była mowa o kierunkach 

działania i w tym jest budowa kanalizacji. Radni są otwarci na spotkania i proszą o nie, by 

wypracować wspólne stanowisko. Apelowała także o współpracę dla dobra mieszkańców oraz 

o informowanie radnych na bieżąco o kontrolach, powstałych kosztach bo korekty deklaracji 

to wynik kontroli z 2018r. 

Wójt nie zgodził się ze stwierdzeniem radnego Sławomira Młodawskiego o pomijaniu, 

szykanowaniu czy gorszym traktowaniu radnego mającego odmienne zdanie. Przez 12 lat będąc 

Wójtem nie wprowadzał w radzie ani koalicji ani opozycji, starał się wszystkich traktować 

jednakowo. Nigdy też nie wpływał na sposób głosowania przez radnych. 

W związku z zakończeniem dyskusji Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania 

poprawek wniesionych przez Wójta w piśmie z dnia 16 grudnia 2019r.: 

Odczytał treść poprawek do projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Bliżyn na 

2020 rok polegających na: 

1/ W treści uchwały w § 4 ust. 2 lit.a kwotę 96.000zł zastępuje się kwotą 96.115zł, 

2/ W załączniku nr 2 – Wydatki budżetu Gminy Bliżyn na 2020 rok w dziale 754 – 

Bezpieczeństwo publiczne i ochrona przeciwpożarowa: 

- w rozdziale 75412 – Ochotnicze straże pożarne oraz w § 4210 – Zakup  materiałów  

i wyposażenia zmniejsza się o kwotę 115,00zł w kol.5, 6, 7 i 9, 
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- w rozdziale 75421 – Zarządzanie kryzysowe oraz w § 4810 – Rezerwy zwiększa się o kwotę 

115,00zł w kol. 5, 6, 7 i 9. 

3/ W uzasadnieniu do projektu uchwały w części Wydatki budżetowe na str.8 uzasadnienia,  

w dziale 754 - Bezpieczeństwo publiczne i ochrona przeciwpożarowa: 

- w rozdziale 75412 – Ochotnicze straże pożarne kwotę 209.600zł zastępuje się kwotą 

209.485zł oraz kwotę 81.100zł zastępuje się kwotą 80.985zł,  

- w rozdziale 75421 – Zarządzanie kryzysowe kwotę 96.000zł zastępuje się kwotą 96.115zł. 

Za przyjęciem powyższych poprawek głosowało 15 radnych, głosów przeciwko  

i wstrzymujących się – 0, 

w związku z czym Rada Gminy przyjęła poprawki w wersji odczytanej przez 

Przewodniczącego Rady. 

Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem poprawki do 

uzasadnienia: 

Za przyjęciem poprawki do uzasadnienia do projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu 

Gminy Bliżyn na 2020 rok polegającej na skreśleniu zapisu „za udział w sesjach” w części 

Wydatki budżetowe na str.7 uzasadnienia, w dziale 750 – Administracja publiczna, rozdziale 

75095 – Pozostała działalność w punkcie 2 głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 1, 

głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym Rada Gminy przyjęła poprawkę do 

uzasadnienia. 

Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały w sprawie 

uchwalenia budżetu Gminy Bliżyn na 2020 rok łącznie z przyjętymi poprawkami: 

Za przyjęciem uchwały wraz z poprawkami głosowało 11 radnych, głosów przeciwko – 2, 

głosów wstrzymujących się – 2, w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę  

Nr XII/103/2019 w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Bliżyn na 2020 rok łącznie  

z przyjętymi poprawkami. 

Ad. 10 

Informacje, komunikaty i oświadczenia: 

Sławomir Młodawski zaproponował, aby radni na sesji wypowiadali się w pozycji siedzącej 

co ułatwiłoby im wypowiedzi, jeżeli to oczywiście nie będzie urągać powadze sesji. 

Przewodniczący Rady też prowadzi obrady siedząc także prosił o rozważenie jego propozycji. 

Przewodniczący Rady wyjaśnił, że leży to w gestii każdego radnego.  

Korzystając z obecności sołtysa z Odrowążka i redaktora gazetki samorządowej Wójt odniósł 

się do wypowiedzi dotyczącej braku wystąpień sołtysów w gazetce. Chcąc zawrzeć 

wypowiedzi radnych, składane interpelacje, których czasami jest bardzo dużo to pół gazetki 

stanowiłoby tylko ten temat a przecież chyba nie o to w tym chodzi. 

Przewodniczący Rady dodał, że obecnie są nagrania z sesji i każdą wypowiedź można 

odtworzyć. Kończąc obrady sesji z okazji zbliżającego się nowego roku złożył wszystkim 

obecnym, ich rodzinom najlepsze życzenia.  

Ad. 11 

Obrady sesji trwały od godz.1205 do godz.1500. 

Dwunastą sesję Rady Gminy Bliżyn w obecnej kadencji zamknął Jacek Krzepkowski – 

Przewodniczący Rady dziękując wszystkim za udział. 

 

Protokolant 

 

Anna Kowalik 


